
  
 
 
 

 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Asst. Prof. Aqeel Rahim Karim (Ph.D.)  

Researcher Methaq Badr Jassim Diab  

AL-Iraqia University/ College of Arts 

 

 

 

 

 

 

 التشكلات الموضوعية في شعر ابن نباته المصري 

 

Objective formations in the poetry of Ibn Nubata AL-Masri 



 

 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 المستخلص
عني الدرس النقدي بـ" التشكلات الموضوعية "، كونها تمثل ثيمة اساسية للخطاب الشعري بوصفها منظومة لغوية تقع بتماس     

مباشر مع المتلقي، فألتفت النقاد الى تحليل هذه التشكلات ، واختلفت رؤاهم على المستوى المنهجي والرؤي في ذلك ، فجاء موضوع 
ة هذ التشكلات في شعر ابن نباتة المصري، راصداً المراحل التطورية للغة الشعرية للشاعر عبر مراحلها دراستي ؛ ليرصد نصيب شعري

التطورية ،لان مرحلة الشباب عنده مثلت البداية الحقيقية للتجربة الشعرية ؛ وما تبعها فيما بعد  من مراحل فنية تطورية انعكست في 
 خصائص لغته الشعرية .  

ولقد أغرانا البحث في التشكلات الموضوعية لما لهذا الموضوع من غنى بسبب الجدل والاحتدام القائم في تحديد شعرية التشكلات      
الموضوعية في الشعر، فهو مفهوم شائك ،لأنه متصل بمختلف المعارف وجوانب الحياة الإنسانية ، وهو مفهوم خلافي ، له أبعاده 

بالعملية الإبداعية، ومن المعلوم أن لكل شاعر مفهومه وموقفه الخاص به الذي يختلف كثيراً ،أو قليلاً عن غيره  الفكرية كونه مرتبطاً 
 من الشعراء اتجاه الحياة ، والكون ، والقضايا الانسانية ، فليس هناك مقاييس ثابتة تحدد شعرية  هذه التشكلات تحديداً نهائياً، فلكل

 .لخاص بها ، ولكل بيئة شعرها المتميز من غيرها، بل أنّ كلّ قصيدة تختلف عن غيرها لدى الشاعر الواحدتجربة إنسانية لها بعدها ا
المصري  ، فمن المعلوم أن  ةوانطلاقاً مما تقدم حاولنا أولاً أن نحدد عنوان البحث بدقة ، فكان التشكلات الموضوعية في شعر ابن نبات

لكل عصر خصوصيتهُ الزمنية المحملة بسمات تخصه و تنفرد به عبر علاقات :" دينية، اجتماعية ، ثقافية، سياسية "،  لذا كان 
 اختيارنا لشعر ابن نباتة المصري لأنه شعر يندرج تحت سقف الدولة الأيوبية ويمثل ضرباً من ضروب الأدب في مدة زمنية متقاربة
ورقعة مكانية منتجه ، تندرج ضمن الحدود المرصودة للبحث، إذ تأتي فيها المعطيات مناسبة لتثبيت خصوصية البحث والدراسة إلى 
تحديد شعرية  هذه التشكلات داخل بنية النص الشعري، بوصفها فضاءاً نصياً ومسرحاً شعرياً للأحداث التي تترتب ترتيباً زمنياً تضفي 

 للنص الشعري بشكل عام . الوظيفة الجمالية
 الكلمات المفتاحية: التشكلات الموضوعية، الخطاب الشعري، ابن نباته المصري 

 
Abstract 

The critical lesson was concerned with "objective formations", since it represents a basic theme of 

poetic discourse as a linguistic system that is in direct contact with the recipient. To monitor the poetic 

share of these formations in the poetry of Ibn Nubata al-Masri, observing the evolutionary stages of the 

poet's poetic language through its evolutionary stages, because the stage of youth for him represented 

the real beginning of the poetic experience; What followed later in terms of evolutionary artistic stages 

were reflected in the characteristics of his poetic language.  We have been tempted to search in objective 

formations due to the richness of this topic because of the controversy that exists in defining the poetics 

of objective formations in poetry, as it is a thorny concept, because it is related to various knowledge and 

aspects of human life. Each poet has his own concept and position, which differs a lot, or slightly from 

other poets, towards life, the universe, and human issues. Rather, every poem differs from others for the 

same poet. And based on the foregoing, we first tried to define the title of the research accurately, so it 

was the objective formations in the poetry of Ibn Nubata al-Masri. Ibn Nubata al-Masri because his 

poetry falls under the umbrella of the Ayyubid state and represents a type of literature in a close period 

of time and a spatial area of its product, which falls within the limits set for the research, as it contains 

appropriate data to establish the specificity of research and study to determine the poetics of these 

formations within the structure of the poetic text, as a space Textually and poetically dramatizing the 

events that follow in chronological order that give the aesthetic function of the poetic text in general. 

Keywords: Objective formations, Poetic discourse and Ibn Nubata AL-Masri 
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